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Craciun(BERD): În România,cu cât esti mai mare,cu atât nu poti controla riscul pe

care ti-l asumi 

În România, lucram într-un mediu politic  destul de dificil de anticipat în care cu cât esti mai mare cu atât 

s-ar putea ca riscul pe care ti-l asumi, fiind într-o singura piata, sa  fie atât de mare încât sa nu-l poti

controla, a declarat, miercuri,  într-o conferinta de specialitate, Mihnea Craciun, director adjunct  pentru

România al Bancii Europene pentru Reconstructie si Dezvoltare  (BERD).

"Daca am un regret legat de felul în care business-ul din România se  dezvolta este ca, de foarte multe ori, noi nu

avem neaparat o viziune  regionala în business-ul antreprenorial. Sigur ca sunt companii care fac  acest lucru, dar e

foarte interesant ca sunt multe business-uri care  ramân în România. Asta face ca tara sa devina, la un moment dat,

prea  mica pentru ele... Lucram într-un mediu politic destul de dificil de  anticipat si în care cu cât esti mai mare cu

atât s-ar putea ca riscul  pe care ti-l iei, fiind într-o singura piata, sa fie atât de mare încât  sa nu-l poti controla.

Nevoia de expansiune mi se pare ca apare si ca o  reactie sau ca o siguranta la faptul ca fiind numai în România

esti mult  mai expus unor lucruri, precum Ordonanta 114. Daca ai fi în mai multe  piete ar fi mai simplu sa

reactionezi la toate aceste lucruri", a  subliniat Craciun.

Potrivit reprezentantului BERD, piata de fuziuni si achizitii din  România nu creste în ritmul în care ar putea sa

creasca, fiind prea mica  "sa genereze foarte multi campioni".

"Anul trecut a fost, totusi, un an interesant pentru EBRD (Banca  Europeana pentru Reconstructie si Dezvoltare,

n.r.). Am semnat 19  tranzactii în România în valoare de 443 de milioane de euro, cu vreo 100  de milioane de euro

mai putin decât în 2017 si cu vreo 10 tranzactii  mai putin. Foarte multe dintre fuziunile si achizitiile pe care noi le 

cuantificam la nivel de România sunt, de fapt niste tranzactii care nu  au neaparat legatura cu România... Deci, nu

putem sa spunem ca o  tranzactie s-a facut pentru ca România reprezinta o piata interesanta.  Daca excludem

tranzactiile speciale, media noastra este cam aceeasi, din  pacate, ceea ce arata ca piata din România nu creste

neaparat în ritmul  în care ar putea sa creasca. Cumva, noi suferim de o piata care este,  totusi, prea mica sa

genereze foarte multi campioni si care, la rândul  lor, sa se consolideze, sa se extinda", a afirmat sursa citata.

Craciun a mentionat ca aparitia OUG 114, la sfârsitul anului trecut, a facut ca lumea sa fie si mai negativa, în acest

moment.

"Anul 2018 a fost unul un pic dezamagitor pentru noi, în sensul în care  tendintele din 2017 au continuat sa se

manifeste, si ma refer aici la  real-estate. Din pacate, alte sectoare nu au continuat la fel de  sustinut, si aici m-as

referi la sectorul energetic, unde în 2017 s-au  întâmplat câteva lucruri mult mai interesante si mai dinamice.

Într-un  fel, asta nu a fost un lucru neaparat rau, pentru ca ritmul de  dezvoltare al economiei în 2017 a fost un pic

prea rapid pentru România.  Atunci e bine ca, anul trecut, cresterea economica a scazut. Din  pacate, asta s-a vazut

si la nivel de tranzactii, la nivel de  oportunitati si la nivel de perspective viitoare. Lumea e mult mai  atenta când

planifica, iar evenimentul cataclismic de la sfârsitul  anului trecut (OUG 114, n.r.) a facut ca lumea sa fie si mai

negativa,  în acest moment. Acum, nu suntem neaparat în cea mai fertila perioada de  tranzactii sau de fuziuni si

achizitii. Mai degraba ne mutam cu  viziunea într-una pasiva sau, mai degraba, reactiva. Încercam sa  restrângem

cumva perimetrul de tranzactii, pentru ca nu stim ce urmeaza  în viitor", a spus Mihnea Craciun.

Raportul PwC Romanian M&A Outlook, prezentat, miercuri, într-o  conferinta de specialitate, arata ca piata locala

de fuziuni si  achizitii (M&A) a însumat, în 2018, o valoare de 5 miliarde de euro,  în scadere cu 12% fata de anul

precedent.

În privinta volumelor, cele peste 170 de tranzactii înregistrate, în  2018, în România au reprezentat o crestere
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comparativ cu anii  precedenti, când au fost consemnate, în medie, 130-140 de tranzactii pe  an.

Conform documentului, în anul 2018, cele mai efervescente domenii au  fost: IT&C, servicii medicale si farma,

imobiliar si productie  industriala. Cu un an în urma, în top aparea si sectorul serviciilor  financiare.

Specialistii PwC România anticipeaza pentru anul 2019 o evolutie  similara ultimilor doi ani atât în ceea ce

priveste valoarea pietei, cât  si numarul de tranzactii. "Sunt proiecte deja începute în mai multe  sectoare, iar

finalizarea cu succes a acestora depinde în mare masura de  stabilitatea economica si legislativa a tarii. Daca aceste

elemente  sunt întrunite, vedem un an foarte bun pentru piata de fuziuni si  achizitii', a spus George Ureche,

director si liderul echipei de  tranzactii în cadrul PwC România

Raportul PwC Romanian M&A Outlook a fost întocmit pe baza  informatiilor publice ale tranzactiilor înregistrate

în anul 2018.  Realizatorii studiului precizeaza ca acolo unde nu au fost disponibile  date publice s-au folosit

estimari si proiectii bazate pe industria din  care au facut parte respectivele companii.

PwC România a organizat, miercuri, la Bucuresti, conferinta cu tema "Pulsul tranzactiilor în 2018. Perspective

pentru 2019".
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